

التنظيم القانوني للعقود المصرفية الالكترونية وفق التشريع الأردني

إعداد

دعاء موسى محمد اسماعيل

إشراف

الدكتورة شيرين أبو غزالة

الملخص

تناولت هذه الدراسة التنظيم القانوني للعقود المصرفية الالكترونية، وذلك من خلال تقسيمها إلى خمسة فصول، حيث قامت الباحثة ببيان مفهوم العقود المصرفية الالكترونية، وخصائص العقد المصرفي الالكتروني في الفصل الثاني، أما في الفصل الثالث فبينت الباحثة التكيف القانوني للعقد المصرفي الالكتروني، وفي الفصل الرابع تناولت الباحثة الالتزامات المترتبة على كل من البنك والعميل في العقد المصرفي الالكتروني.

وهدفت الدراسة إلى بيان المقصود بالعقود المصرفية الالكترونية، إضافة إلى بيان التنظيم القانوني للعقود المصرفية الالكترونية، وتحديد المسؤولية المترتبة على أطراف للعقود المصرفية الالكترونية، ومسؤولية كل من البنك والعميل في العقود المصرفية الإلكترونية.

وفي نهاية الدراسة توصلت الباحثة إلى مجموعة من النتائج أهمها إن المشرع الأردني لم يرقم ببيان المقصود بالعقد المصرفي الالكتروني ولم يضع نص قانوني خاص يحدد فيه مفهوم العقد المصرفي الالكتروني، بل اكتفى بتعريف المعاملات الالكترونية في قانون المعاملات الالكترونية رقم (15) لسنة 2015، وأوصت الباحثة المشرع الأردني بإيراد نص صريح وواضح يبين فيه المقصود بالعقد المصرفي الالكتروني وأنواعه.

الكلمات المفتاحية: العمليات المصرفية، العقود المصرفية الالكترونية، العقد التجاري، خدمات الدفع الالكتروني، الحساب المصرفي

Legal Regulation of Electronic Banking Contracts in Accordance with the Jordanian Legislation

Prepared by

Duaa Musa Muhammad Ismail

Supervised by

Dr. Sherine Abu Ghazaleh

Abstract

This study addressed the legal regulation of electronic banking contracts, by dividing it into five chapters. The researcher explained the concept of electronic banking contracts and the characteristics of the electronic banking contract in the second chapter. In the third chapter, the researcher explained the legal adaptation of the electronic banking contract, and in the fourth chapter the researcher addressed the obligations. Resulting from both the bank and the customer in the electronic banking contract.

The study aimed to clarify what is covered by electronic banking contracts, in addition to explaining the legal regulation of electronic banking contracts, determining the responsibility incurred by the parties to the electronic banking contract, and the responsibility of both the bank and the customer in the electronic banking contract.

At the end of the study, the researcher reached a set of results, the most important of which is that the Jordanian legislator did not clarify what is meant by the electronic banking contract and did not develop a special legal text defining the concept of the electronic banking contract, but rather limited himself to defining electronic transactions in the Electronic Transactions Law No. (15) of 2015, and recommended The researcher asked the Jordanian legislator to provide a clear and clear text explaining what is meant by the electronic banking contract, its types and elements.

Keywords: Banking transactions, electronic banking contracts, commercial contract, electronic payment services, bank account.